
ERFGOEDWANDELING	

Op zaterdag 17 februari 2018 werd door het team van de 
werkgroep ‘de week van de toekomst’ van het CDA een 
erfgoedwandeling gehouden. ‘Wie het verleden niet eert, is de 
toekomst niet weerd’. Naast wandelen werd het ook heel veel 
informatie ontvangen en de nodige lekkernijen gegeten…..Al 
met al kon de organisatie terugkijken op een geslaagde 
ochtend. En het is zoals Henk Jonker in het Dagblad van 21 
oktober 2015 zei ‘door je erin te gaan verdiepen gaat het 
verleden leven’. Ook op deze zaterdag ging voor de wandelaars 
het verleden leven. 	

Het CDA Hoogeveen heeft met deze dag de aandacht willen 
vestigen op de verschillende organisaties en initiatieven die er 

rondom de Hoogeveense historie bestaan. En daarbij zit men absoluut niet stil. Het was daarom goed om te horen van de 
plannen van ‘De Drentse Praam’ en ‘Museum de Duikelaar’. De wandelaars waren hier duidelijk van onder de indruk.  

 

De Stoeke  

De route van iedere wandelploeg begon bij de Stoeke. De architect Zondag had bij dit gebouw bedacht dat de naam afgeleid 
zou zijn van een grote stapel opgestapelde turven. Echter een dergelijk stapel turven is volgens de historici maar 4 of 5 turven 
hoog. De 30 meter hoge Stoeke is dus helemaal geen klein stapeltje. Samen met de wandelaar werd gefilosofeerd over de 
verbetermogelijkheden voor het stadsgezicht vanuit deze op zich niet echt passende woontoren. Ideeën als ander kleurtje, 
anders uitlichten tot maak er een uitkijkpunt van.  Misschien zelfs met een leuke schommel…zijn voorbeelden die werden 
genoemd.  

 

Stolpersteinen, joodse leven en synagoge  

De wandeling ging ook langs een groot deel van de 
10 stolpersteinen (struikelstenen) bij huizen of 
plaatsen waar voor de WO II de joodse inwoners 
van Hoogeveen woonden. In het programma was 
ook de Joodse begraafplaats en de voormalig 
synagoge opgenomen. Een stuk geschiedenis van 
Hoogeveen waar we zeer bewust mee om moeten 
gaan.  Marga Zwiggelaar vertelde over de omgang 
met Joden voor en tijdens de oorlog. Ook voor de 
oorlog ging de bevolking niet respectvol om met het 
Joodse volk. Marga kon beeldend vertellen over de 
cultuur rond het monument, de Joodse families en 
de begraafplaats.  Zij gaf de toehoorders mee dat 
het toch bijzonder was dat slechts enkele dagen na de start van de Duitse bezetting in Hoogeveen de gegevens van Joodse 
inwoners al werden doorgeven aan de bezetter. Kortom het was een gitzwarte tijd. Van het monument vertrokken we naar de 
Schutse. Ook daar zagen wij veel elementen van de Joods historie.  

Een duidelijke antwoord vanuit de deelnemers was een volmondig ja op de vraag of er een jaarlijkse herdenking van de Joodse 
geschiedenis op de avond van 2 oktober zou moeten komen. Dit ter nagedachtenis aan alle Joodse Hoogeveners, maar ook 
aan anderen die door de Nazi’s zijn vermoord, op de dag dat vrijwel alle Joden werden afgevoerd uit Hoogeveen naar Kamp 
Westerbork. Het was zeer aangrijpend te lezen van Hoogeveense families die in de nacht van 2 op 3 oktober 1942 in 
Westerbork aankwamen en die allemaal op 8 oktober 1942, slechts 5 dagen na hun vertrek uit Hoogeveen in Auschwitz werden 
vermoord. De Luyden riepen duidelijk op om iedereen die daar een dubieuze rol in gespeeld heeft op z’n minst te onteren. Dit 
kwam bij de deelnemers steviger binnen dan de vraag of de naam ‘Piet Hein’ van de Piet Heinstraat nog wel acceptabel was!   

 



Historische les 

Van Albert Metselaar en Joran Dijkstra kregen de wandelaars historische les. Daarbij viel het eigenlijk iedereen op hoe weinig 
we precies wisten van de historie van Hoogeveen en het Kruis in het bijzonder. Het Kruis waar in de eerste eeuwen van 
Hoogeveen de volksraadplegingen plaatsvonden. Metselaar kon daarnaast op zijn geheel eigen wijze zaken op de korrel 
nemen. Later ook nog bijgestaan door Marga Zwiggelaar. Ook al een wandelend geschiedenis-archief van Hoogeveen. Naast 
zaken die niet kloppen bleek gelukkig de oprichtingsdatum van het Schippershuus in 1633 wel te kloppen. Markant waren de 
verhalen over Roelof van Echten, Albert Steenbergen. De rol van het huis met de Duivengaten en de provocaties tussen 
Zuidwoldiger, Echtense en de Hollandsche velden. Mooi om te zien dat op dit kruis die drie compagnieën elkaar troffen. Het 
was dus daadwerkelijk een kruising van alle bezittingen. Bijzonderheden rondom het huis met de Duivengaten gingen er in als 
koek. Een huis van de Zuidwoldiger compagnie met Duiven aan de voorzijde, wat ongebruikelijk was. Een provocatie zo’n huis 
met de duiven aan de voorgaten. En dan is het huis met de Duivengaten ook nog een huis van lichte zeden geweest …. 

 

Ondersteuning organisaties  

CDA Hoogeveen was zeer blij met de samenwerking met de Luyden van ’t Hooge Vene, de Historische kring, de Drentse 
Praam, de Duikelaar, de Schutse en de DOC. Deze laatste liet ons bij hoge uitzondering en onder bewaking toe op het terrein 
van de DOC-pijp. Een pijp die door inzet van vele Hoogeveners en zeker ook de toenmalige CDA-wethouder Koob Schelhaas 
voor Hoogeveen is behouden. Alle organisaties hadden voor de wandelaar hun verhaal kaar. CDA Hoogeveen vindt het 
fantastisch met al deze maatschappelijke organisaties te mogen samenwerken. Het zegt iets over de cohesie in de 
Hoogeveense samenleving. CDA zegt dan ook ‘wat we samen kunnen doen, hoeft de overheid niet te doen’.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Water in het Alteveer  

 

 

 

 

 

 

 

 

CDA zegt: gemeente zorg voor geld om uit te rekenen wat zo’n plan voor consequenties heeft en of het überhaupt haalbaar is.  
En de b-vraag: zorg ook voor financiën van buiten de gemeente. De wandelaars waren bij de enquête voor 79% voor aanleg 
van de vaart door het Alteveer. 14% maakte het niets uit en 7% vond het niet nodig. Daarnaast vroegen wij de deelnemers aan 
te geven hoeveel zij zouden willen investeren als zij in de gemeenteraad zaten: gemiddeld 11,3 miljoen.  

 

De Duikelaar  

Prachtig was om in de voormalig synagoge te horen van de plannen van de Duikelaar. Over al die landelijk bekende namen als 
Johannes Post of Frits de Zwerver. Hun boeken lagen uitgesteld bij de tentoonstelling. Deze namen moeten nog meer in beeld 
gebracht worden.   

 

De Drentse Praam  

Met een prachtige promo-wagen deed Albert Wolting namens de stichting de Drentse Praam het woord over hun 
indrukwekkende plannen om de scheepvaarthistorie van Hoogeveen terug te krijgen! Wat wil de Stichting aan de vaart naast de 
A37:  

- een scheepswerf met werkplaatsen aanleggen in de sfeer en met de geuren en kleuren van toen; 
- het bouwen van verschillende types pramen zoals die vroeger in Drenthe voorkwamen en deze pramen ook 

daadwerkelijk gebruiken, bijvoorbeeld voor rondvaarten of als trekschuit voor passagiers, getrokken door een paard 
met scheepsjager; 

- een bezoekerscentrum (expositieruimte) waar de turfwinning, de scheepvaart, de scheepsbouw en de Hoogeveense 
Vaart in beeld worden gebracht; 

- het demonstreren van laden (loegen) en lossen van turf; 
- een educatief centrum als opleidingsplaats, waar samen met scholen zal worden gezocht naar de invulling van een 

leerplan; 
- jongeren de kans geven vlotten te bouwen om mee te gaan varen; 
- de inrichting van een ruimte op de werf voor modelbouw voor jong en oud. 
-  

Lessen voor de politiek  

Uit de enquête onder de vaak zeer bij erfgoed betrokken wandelaars bleek duidelijk dat de meeste veel zien in een 
krachtenbundeling. De historische kring is een organisatie met een enorm archief. De Luyden bezitten een schat aan zeer 
diverse kennis, we hebben de Praam, de Duikelaar, Hoogeveen2000, Oud Hoogeveen op facebook, het Albert ten 
Heuvelfonds, de stichting Hoogeveense Stolpersteien is druk doende overal stenen te krijgen. Het CDA is toch vooral ‘de partij 
van samen’. Dus in plaats van via overheid, is daar is het CDA in Hoogeveen ook een groot voorstander van. CDA vraagt zich 
af welke rol er voor de gemeente is weggelegd. De deelnemers wisten het wel: gemeente moet meer geld (aandacht) steken in 
behoud van erfgoed (100% is daarvoor). Vooral op het vlak van de historische panden. Benoem meer gemeentelijke 
monumenten.  



Overigens is 90% van de deelnemers ervan overtuigt dat de historie goed ingezet kan worden op het vlak van recreatie.   

Tenslotte nog een keer Bhalotra. Hij doet nog een belangrijke uitspraak die we u niet willen onthouden:  

‘Hoogeveen heeft een enorme potentie, net als de rest van oost-Nederland. Vanuit het westen geredeneerd staat deze regio 
voor quality of life, een gezond milieu, schone lucht. Deze waarden onderkennen en vasthouden is de belangrijkste 
uitdaging. De ontdekking van het oosten vanuit het westen gaat een grote vlucht nemen. Ook gezien de grote migraties die de 
komende 50 tot 100 jaar gaan plaatsvinden in Europa.’ 

 

Ondersteuning sponsoren  

De tocht werd gesponsord door HEMA Hoogeveen en Bakken met Plaizier. Horecaondernemers Huis met de 
Duivengaten en Schippershuus droegen een steentje bij.  

Wij danken alle deelnemers en sponsoren van dit evenement.  

 

Aaf-Tineke Bisschop (kandidaat no. 7), Klaas Kroezen (no. 4) en Erik-Jan Kreuze (no. 5)  

 

WILT U MEEDOEN MET ONZE ERFGOEDQUIZ? DAT KAN via:  

https://www.slideshare.net/ErikJanKreuze/quiz-erfgoedwandeling-hoogeveen 

Stuur uw antwoorden in een mail naar info@samensterkinhoogeveen.nl  

U doet dan mee voor een leuke prijs!  


